
 در پي هشدارهاي هواشناسي درباره احتمال وقوع سيل و آبگرفتگي، 
معاون عمليات س��ازمان امداد و نجات، از آماده ب��اش كامل نيروهاي 

امدادي در ۱۹ استان كشور خبر داد. 
 مسئول صادرات اداره كل داروي سازمان غذا و دارو با تشريح وضعيت 
صادرات دارو در ايران، از رشد چشمگير ۳۰ درصدي اين بخش در سال 
گذشته خبر داد و گفت: در اين سال، صادرات داروهاي ايران به حدود 

۸۴ ميليون دلار رسيد. 
 رئيس كميته ورزش ش��وراي اسلامي ش��هر تهران گفت: ساخت 
۳۲مجموعه ورزشي در پايتخت براي سال ۱۴۰۴ پيش بيني شده كه 
براي احداث اين مجموعه ها اعتباري بالغ بر ۸۰۰ ميليارد تومان در نظر 

گرفته شده است. 
 س��خنگوي هلال احمر از ترخيص ۹۰ درصد مصدومان بستري در 

مراكز درماني خبر داد. 
 مدير كل محيط زيست و توس��عه پايدار شهرداري تهران با اشاره به 
توليد ۲ مگاوات برق از طريق انرژي خورش��يدي از برنامه ريزي براي 

افزايش ۱۰ برابري اين مقدار در سال ۱۴۰۴ خبر داد. 
 سرپرست اداره پارك هاي ملي خجير و س��رخه حصار از لايروبي و 
مرمت آبش��خورهاي حيات وحش در اين مناطق خبر داد تا با تأمين 
آب مورد نياز، ش��رايط بهتري براي زيس��تگاه جانوران در فصل بهار و 

زادآوري فراهم شود. 

کبری فرشچی مهسا گربندي 
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روانشناس�ان و مش�اوران در حالي قرار است 
به ما مش�اوره دهند و به سلامت روانمان كمك 
كنند كه خيلي وقت ها ممكن اس�ت اين گروه 
خودش�ان هم از مشكلات روانش�ناختي رنج 
ببرند و نيازمند تراپي باشند! حالا در نظر بگيريد 
ما در ش�رايطي زندگي مي كنيم ك�ه جداي از 
افرادي كه در حوزه هاي مشاوره و روانشناسي 
تحصي�ل كرده اند، بس�ياري از افراد هس�تند 
كه به صرف س�حرخيزي خود را در قامت يك 
روانشناس يا مشاور مي دانند و در فضاي مجازي 
و صفحات ش�بكه هاي اجتماعي ب�ه خصوص 
ش�بكه هاي مبتني ب�ر تصوي�ر، كلينيك هاي 
زردشان را برپا كرده اند و مش�اوره مي دهند و 
پكيج مي فروشند. اين در حالي است كه دكتر 
غلامعلي افروز، عضو هيئت علمي دانش�كده 
روانشناس�ي و علوم تربيتي دانش�گاه تهران 
معتقد است بايد در روند صدور مجوز فعاليت به 
سلامت روان مشاوران و روانشناسان توجه شود. 

شايد تا همين چند سال پيش بسياري از افراد حتي 
آنهايي كه در زندگي ش��ان مشكل داشتند و براي 
سر و سامان دادن به وضعيت خود نيازمند كمك 
گرفتن از يك مشاور يا روانشناس بودند، از مراجعه 
به اين متخصصان ابا داش��تند، چراكه احس��اس 
مي كردند ممكن است به آنها انگ ديوانگي زده شود. 
حالا اما اوضاع فرق كرده است. قيمت هاي نجومي 
خدمات مشاوره و روانشناس��ي اينگونه خدمات 
را مختص قش��ر ثروتمند جامع��ه و حتي برخي 
از سريال ها و فيلم ها در عادي س��ازي استفاده از 
خدمات مشاوره و روانشناس اين امر را براي جامعه 
عادي كرده است و حتي گاهي اوقات اين خدمات 

را خدماتي لاكچري جلوه مي دهد. همچنان كه بر 
اساس تعرفه هاي اعلام شده، تعرفه هاي خدمات 
روانشناسي و مشاوره سال ۱۴۰۴ براي ۴۵ دقيقه 
ارائه خدمت توسط كارشناسان ارش��د پروانه دار 
۵۰۳هزارو۵۰۰ تومان  و توسط دكتراي تخصصي 
پروانه دار ۶۲۰هزار تومان تعيين شده است. تعرفه اي 
كه البته اغلب اوقات جنبه نمايشي دارد و در عمل 
ويزيت دريافتي از سوي مش��اوران و روانشناسي 
مبالغي بسيار بيش��تر و حتي چند برابر اين مقدار 
اس��ت. هزينه هاي روانشناس��ي و لاكچري شدن 
اين خدمات براي م��ردم اما فقط ي��ك روي اين 
ماجراس��ت. واقعيت تلخ ديگري كه در اين حوزه 
وجود دارد، فعاليت مشاورنماها و همچنين مشاوران 
و روانشناساني است كه نه فقط مهارت لازم در اين 
حوزه را ندارند، بلكه سلامت روان خودشان محل 

اشكال است!
 توجه به سلامت روان مشاوران

طبق آمارهايي كه علي فتحي آش��تياني، رئيس 
س��ازمان نظام روانشناسي و مش��اوره داده است، 
تاكنون ح��دود ۳۳ ه��زار پروانه اش��تغال ملي و 
تخصصي براي اعضاي اين سازمان صادر شده كه 
۱۰ هزار و ۵۰۰ مجوز از طريق درگاه ملي مجوزها و 
۲۳ هزار مجوز از طريق اين سازمان صادر شده است.  
همچنين در س��ال ۱۴۰۳ حدود ۱۳ ه��زار پروانه 
فعاليت صادر شد و مابقي طي ۲۰ سال فعاليت اين 

نهاد تخصصي صادر شده است. 
به گفته رئيس سازمان نظام روانشناسي و مشاوره، 
اين سازمان در سال ۱۴۰۳ در حوزه صدور پروانه 
۱۵۶ درصد رشد داشته و ۴۰ هزار نفر عضو دارد كه 

هنوز پروانه فعاليت ندارند. 
از نگاه چهره هاي ش��اخص حوزه روانشناس��ي و 

مش��اوره اما لازم اس��ت  براي صدور مجوز فعاليت 
روانشناسان و مشاوراني كه قرار است سلامت روان 
جامعه را در دست بگيرند با دقت نظر بيشتري عمل 
شود. همچنانكه دكتر غلامعلي افروز، عضو هيئت 
علمي دانشكده روانشناسي و علوم تربيتي دانشگاه 
تهران با اشاره به اينكه در تعداد روانشناس در كشور 
وضعيت مناس��بي داريم، تأكيد مي كند: » بايد در 
روند صدور مجوز فعاليت به سلامت روان مشاوران 

و روانشناسان توجه شود.«
   روانشناسان زير ذره بين 

افروز با بيان اينكه روانشناس��ي مطالعه رفتارها و 
چگونگي پديد آمدن اين رفتار اس��ت، مي افزايد: 

» روانشناسي در مرحله اول خود شناسي است.«
وي با تأكيد بر اينكه روانشناسي بايد بستر مطلوب 
براي رشد و شكوفايي وجود انسان ها را فراهم كند، 
نه اينكه بيماري ها را شناسايي كند، تصريح مي كند: 
» روز روانشناس دو بعد دارد، يك بعد تقدير و تشكر 
و بعد ديگر اينكه مشاور و روانشناس بررسي كند از 
روز روانشناس سال گذشته تاكنون چه كرده است؛ 
آيا توانسته به وظيفه خود عمل كند و تعرفه هاي 

قانوني را رعايت كرده است يا خير؟«
افروز با بيان اينك��ه وجود ط��لاق و جدايي ميان 
روانشناس��ان پسنديده نيس��ت، تصريح مي كند: 
» كس��ي كه نتواند خودش را اصلاح كند، چگونه 

مي تواند جامعه را اصلاح كند.«
   رشد روند مشكلات روانشناختي در جامعه 

با تمام هزينه ها 
نگاه نقادانه به حوزه روانشناس��ي و مشاوره آن هم 
از سوي اس��اتيد و بزرگان اين رش��ته اما به دكتر 
افروز چهره ماندگار روانشناسي و مشاوره محدود 
نمي ش��ود.  حامد مصلحي، مدير كل سابق دفتر 

سلامت رواني، اجتماعي و اعتياد وزارت بهداشت 
و عضو هيئت علمي دانش��كده روانشناسي و علوم 
تربيتي دانشگاه تهران هم با ارائه آماري از وضعيت 
روانشناسي در كش��ور  مي افزايد: » سالانه بيش از 
۸۷۰ ميليارد تومان حقوق كارشناس��ان سلامت 
روان وزارت بهداشت اس��ت و معادل اين مبلغ در 
وزارت علوم و قوه قضائيه نيز به عنوان مراكز مشاوره 
وزارت علوم و قوه قضائيه هزينه مي شود، كه همه 
اين مراكز بالغ بر ۱/۵ همت هزينه مي كنند.« وي 
با بيان اينكه گردش قانوني مالي حوزه روانشناسي 
در كشور نيز بالغ بر ۱۰ برابر اين عدد است، خاطر 
نشان مي كند: » سؤالي كه وجود دارد، اين است آيا 
اين هزينه ها مشكلات جامعه را كاهش داده و سطح 

سلامت روان مردم را افزايش مي دهد، يا خير؟«
   برخي مشاوران عامل طلاقند! 

چند سالي هس��ت كه در ميان س��يل تئوري ها و 
نظريه ها و صفح��ات زردي كه روز ب��ه روز هم بر 
تعدادشان افزوده مي شود، گاهي اوقات چالش هاي 
حوزه مش��اوره و روانشناس��ي فرصت خودنمايي 
يافته و از لابه لاي اظهار نظره��ا و اظهارات بزرگان 
اين حوزه خودش را به س��طح رسانه ها مي رساند. 
هر چند اينگونه اخبار به سرعت در ميان خبرهاي 
ديگر گم مي شوند، اما شايد تلنگري جدي به حوزه 
روانشناسي و مشاوره باشند و كاركردهاي اين حوزه 
را به چالش بكشند. همچنان كه پيش از اين، ابراهيم 
فياض، جامعه شناس و عضو هيئت علمي دانشگاه 
تهران مشاوران را عامل طلاق در جامعه شناخته بود ! 
فياض با اشاره به  آمار بالاي طلاق در جامعه تأكيد 
كرد: » بسياري از مردم به مشاوران مراجعه مي كنند، 
با اين حال آمار طلاق بسيار بالاست، به خصوص در 
نقاط بالاي شهر كه هزينه هاي زيادي براي مشاوره 

خرج مي كنند، اين آمار بيشتر است!«
به گفته وي در تجربه ش��خصي اش از همكاري با 
NGO هاي مختلف فعال در اين حوزه، موارد زيادي 
را به طور مستقيم مشاهده  كرده  كه روانشناسان و 
مشاوران توصيه به طلاق كرده اند!  انسيه خزعلي، 
عضو هئيت علمي دانشگاه الزهرا هم وقتي كه در 
سمت معاون امور زنان و خانواده رئيس جمهور بود، 
بر نقش مش��اوران در مسئله طلاق صحه گذاشت 
و گفت: » گاهي برخي مشاوران خود عامل طلاق 
هس��تند، بنابراين مش��اوران بايد آموزش ديده و 
مجرب باشند و تحت نظارت و ارزيابي قرار گيرند و 

اقدامات و فعاليت هاي اين مشاوران رصد شود.«
   مراقب انتخاب پزشك روان خود باشيم 

آنچه مسلم اس��ت اينكه روانشناسي و مشاوره هم 
مانند هر رشته و مهارت ديگري نيازمند مطالعه و 
پژوهش است و توانمندي افراد در اين حوزه با هم 
متفاوت است. به خصوص اينكه صرف تكيه و تأكيد 
روي آموخته هاي اين رشته ها كه بر مبناي اصول 
جوامع غرب��ي و از منايع آنها برگرفته شده اس��ت، 
نمي تواند براي نس��خه پيچي در حوزه مش��اوره و 
روانشناسي در جامعه ديني و ارزشي ايران پاسخگو 
باشد. پس از آنجايي كه س��لامت روان مي تواند به 
اندازه سلامت جسم يا حتي بيشتر از آن مهم باشد، 
اگر بناست به مش��اور يا روانشناس مراجعه كنيم، 

كمي با دقت تر انتخاب كنيم. 

چالش سلامت روان مشاوران 
غلامعلي افروز: بايد در روند صدور مجوز فعاليت به سلامت روان مشاوران و روانشناسان توجه شود 

سخنگوي شهرداري تهران خبر داد

افتتاح تمام ايستگاه هاي خطوط هفتگانه مترو تا نيمه دوم امسال
محمدخان�ي گف�ت: حداكث�ر ت�ا پاي�ان تابس�تان 
ب�ه  هفت گان�ه  خط�وط  ايس�تگاه هاي  تم�ام 
ج�ز بخش ه�اي توس�عه اي  تكمي�ل مي ش�ود. 

عبدالمطهر محمدخاني، رئيس مركز ارتباطات و امور 
بين الملل شهرداري تهران با بيان اينكه سال قبل آغاز 
رويكرد جديد شهرداري تهران را در برقي سازي ناوگان 
حمل و نقل عمومي  ش��اهد بوديم، خاطرنشان كرد: 
تس��ت موفقيت آميز ترامواي چرخ لاستيكي و ورود 
اولين بس��ته هاي اتوبوس و تاكسي برقي و همچنين 
آماده ش��دن قطار ملي از جمله اقدامات در اين حوزه 
به ش��مار مي رود كه زمينه س��از اقدامات بزرگ تر در 
سال جاري خواهد بود. خوشبختانه اين بسته در حال 
گسترش است و در كنار آن رويكرد شهرداري در مسير 
سرزندگي دنبال شد و اين مسير ۴۷ كيلومتري بين 
چهار بوستان براي مدهاي حمل و نقلي پاك ظرفيت 
جذابي به شهر اضافه كرد و گام هاي بعدي نيز در همين 

راستا برداشته خواهد شد. 
محمدخاني تأكيد كرد: افتتاح فاز اول روددره فرحزاد نيز 
انجام شد كه امسال فاز دوم آن به بهره برداري مي رسد. 
همچنين ۳۵ تقاطع در سال قبل به بهره برداري رسيد و 
عدد قابل توجهي از مسير مردم كه ناشي از اجراي ناقص 
پروژه ها در ساليان اخير بود، كاهش پيدا كرد كه از اقدامات 

مهم شهرداري در راستاي كاهش آلودگي هوا بود. 
  تفاهم شهرداري با ستاد اجرايي فرمان امام براي 

تسريع ساخت مسكن
محمدخاني گفت: بين شهرداري و ستاد اجرايي فرمان 
امام تفاهمنامه اي منعقد شد كه به اقدامات حوزه مسكن 
شتاب داده شود. شهرداري در فراهم كردن زيرساخت ها 
و تس��هيل گري قوانين و كمك به احداث مجتمع هاي 
بزرگ مس��كوني نقش ايفا خواهد كرد و اين تفاهمنامه 
كمك مي كند كه بهتر و بيش��تر ب��ه وظايف خود عمل 
كنيم. ما تفاهماتي با ساير دس��تگاه ها نيز در اين زمينه 

خواهيم داشت. 

وي ادامه داد: تفاهمنامه امروز گام اول يك همكاري جديد 
بود و اميدواريم در سال جاري اين اقدام به وضعيت اجرايي 

برسد و قدم هاي بزرگي در حوزه مسكن برداريم.
 بهره برداري از قطار ملي ارديبهشت ماه

محمدخانی با بيان اينكه در حوزه حمل و نقل خوشبختانه 
قطار ملي آماده شده و اواخر ارديبهش��ت ماه راه اندازي 
خواهد شد، گفت: اين اتفاق يك اتفاق بزرگ و تاريخي 
است. اينكه با تلاش شركت هاي دانش بنيان و نيروهاي 
داخلي موفق به دستيابي به اين تكنولوژي شديم تا قطار 
ملي وارد خطوط ش��ود، اتفاق بزرگي اس��ت. قطار ملي 
وارد خط خواهد ش��د و ورودي يكي از ايس��تگاه ها نيز 
بهره برداري خواهد شد.  محمدخاني با بيان اينكه حداكثر 
تا پايان تابستان تمام ايستگاه هاي خطوط هفت گانه به 
جز بخش هاي توسعه اي  تكميل مي شود، گفت: ساخت 
تونل در بخش هاي توسعه اي به سرعت پيش مي رود، اما 
به هر شكل تمام ايستگاه ها در تمام خطوط در سال جاري 
به بهره برداري مي رسد و مي توانيم جشن تكميل خطوط 

هفت گانه مترو را بگيريم. 
 ۵۰۰ دس�تگاه اتوبوس برقي تا پايان خردادماه 

وارد شهر مي شود
وي با اعلام اينكه ۵۰۰ دس��تگاه اتوب��وس برقي تا پايان 
خردادماه وارد شهر مي ش��ود، گفت: يكصد دستگاه در 
حال ورود به تهران است. مباحث مالي با جديت در حال 
پيگيري اس��ت كه بس��ته بعدي اتوبوس ها وارد شود و 
بتوانيم به ركورد ۲ هزار و ۵۰۰ دس��تگاه برسيم. اولويت 
ما براي اس��تفاده از اين اتوبوس ه��ا محدوده هاي طرح 

آلودگي هواست. 
 تابستان ۱۴۰۴؛ بهار عمراني تهران

رئيس مركز ارتباطات و امور بين الملل شهرداري تهران با 
بيان اينكه در تلاش هستيم يك تابستان گرم و پربار در 
حوزه عمراني داشته باشيم، گفت: ميدان فتح به عنوان 
بخش مهمي از پروژه بزرگراه يادگار امام به بهره برداري 
خواهد رس��يد. فاز اول آزادراه ش��هيد شوشتري نيز در 

تابس��تان افتتاح مي شود. 
بخش��ي از اصلاح تقاطع ها 
نيز از ماه آينده به تدريج به 
بهره برداري خواهند رسيد. 
وي ادامه داد: هر يك از اين 
اصلاحات از ۳ تا ۹ كيلومتر 
مسير تردد ش��هروندان را 
كاهش مي دهند و هر كدام به م��دار حمل و نقل تهران 
اضافه شوند، از ترافيك، ميزان مصرف سوخت و آلايندگي 
مي كاهند. با زيرس��اخت هايي كه فراهم شده، تابستان 
امسال ركورد توليد و توزيع آسفالت به ويژه در خيابان ها 
و كوچه ها شكسته مي ش��ود و مي توانيم بخش ديگري 
از عقب ماندگي بزرگ توزيع آس��فالت در پايتخت كه از 
س��ال هاي قبل به جا مانده، جبران كنيم.  محمدخاني 
با بيان اينكه برخ��ي معابر و كوچه ها بيش از ۱۰ س��ال 
بود كه آسفالت نشده بودند، گفت: در اين دوره مديريت 
شهري به آسفالت اين معابر توجه شد كه روند آن ادامه 

خواهد داشت. 

 يك باغ از پروژه بزرگ چهارباغ در شمال مصلاي 
تهران به زودي به بهره برداري مي رسد

سخنگوي ش��هرداري تهران در رابطه با بهره برداري از 
بوس��تان هاي جديد در پايتخت  يادآور شد: چند پروژه 
بزرگ در اين زمين��ه در اواخر بهار و اوايل تابس��تان به 
بهره برداري مي رسد. فاز دوم روددره فرحزاد به عنوان يك 
مجموعه ژينايي در ضلع شمالي بزرگراه آيت الله هاشمي 
رفسنجاني بهره برداري مي شود. همچنين يك باغ از پروژه 
بزرگ چهارباغ در شمال مصلاي تهران افتتاح خواهد شد 
كه يك ظرفيت به فضاي محيط زيس��تي تهران اضافه 
مي كند. پروژه ديگر ما پروژه بام ري اس��ت كه ظرفيت 
بسيار خوبي به لحاظ فضاي سبز و كاشت درختان براي 
مردم جنوب شهر تهران فراهم خواهد كرد. اگر اقدامات 
همكاران ما در ش��هرداري با همكاري محيط زيست به 
سرانجام برسد، بخشي از محلات منطقه ۲۰ را با تحول در 
حوزه گردشگري و كمك به شكل گيري كسب و كارهاي 

خرد روبه رو خواهد كرد. 
سخنگوي شهرداري تهران در مورد فعاليت جايگاه هاي 

شارژ خودروهاي برقي نيز گفت: ما در ايستگاه هاي شارژ 
خودروهاي برقي، اتوبوس ه��ا را در اولويت قرار داده ايم. 
طبيعتاً بايد بخشي از ناوگان را كه حجم و ميزان بالاتري 
از خدمات رساني به شهروندان دارند، در درجه اول و در 
اولويت قرار دهيم. گرچه با توسعه ايستگاه ها در هفته هاي 
آتي در معابر ايجاد مي شوند، مشكل به صورت اساسي حل 
خواهد شد، اما در حال حاضر اولويت اوليه ما اتوبوس ها و 

خودروهاي خدماتي هستند. 
محمدخاني اعلام كرد: افتتاح رس��مي ب��اغ راه حضرت 
زهرا )س( تا قبل از تابستان امسال انجام خواهد شد كه 
پيش از اين »مهموني شهر« در اين مجموعه برگزار شد، 
اما با تكميل باغ راه، شاهد بهره برداري رسمي آن خواهيم 
بود.  رئيس مركز ارتباطات و امور بين الملل ش��هرداري 
تهران گفت: خوشبختانه در حادثه انفجار اسكله شهيد 
رجايي، محموله اي از اتوبوس ها و تاكسي ها در محل وجود 
نداشتند كه خسارت ببينند. بخشي از اين اتوبوس ها وارد 
شده و در راه تهران هستند و بخش ديگر هنوز در كشتي 

و در حال حمل به سمت ايران است. 
وي افزود: در بخش تاكسيراني، در حال واگذاري هزار و 
۷۰۰ دستگاه تاكسي برقي هستيم و تا پايان اين واگذاري، 
واردات بسته بعدي منطقي نيست و از محل واگذاري و 
فروش اين تاكسي ها، بسته هاي بعدي وارد خواهند شد. 
رئيس مركز ارتباطات و امور بين الملل شهرداري تهران 
با بيان اينكه دادستاني ورود خوبي به موضوع پسماند در 
آرادكوه داشته كه قابل تقدير است، گفت: توافقات خوبي 
براي احداث زباله سوز ۶ تني صورت گرفته و اين مسير 
با هماهنگي محيط زيست شتاب گرفته و اميدواريم در 
هفته هاي آينده عملياتي ش��ود. پيمانكار ساخت آن در 

هفته هاي آتي انتخاب خواهد شد. 
وي اضافه كرد: راهكار ما استفاده از ظرفيت سرمايه گذاري 
خارجي و تكنولوژي هاي روز براي راه اندازي يك زباله سوز 
۶ هزار تني است كه استانداردهاي آن در حد يورو۵ است و 

مي تواند بحران آرادكوه را از اساس حل كند. 

مهسا گربندی
   گزارش 2

مصادره كاهش مهاجرت پزشكان
در ميان اخبار منفي و هش��داردهنده اين روزها، بي ترديد كاهش��ي 
شدن روند مهاجرت پزش��كان، موضوعي اس��ت كه مي تواند مثبت و 
اميدواركننده باشد؛ موضوعي كه ابتدا از سوي محمد رئيس زاده، رئيس 
سازمان نظام پزشكي كشور رسانه اي شد و حالا هم وزير بهداشت و هم 

مشاور وي بر آن صحه مي گذارند. 
محمد رئيس زاده ماجراي روند كاهشي مهاجرت پزشكان را با استناد به 

كاهش صدور گواهي هاي گود استندينگ رسانه اي كرد. 
 »در س��ال ۱۴۰۳ نس��بت ب��ه ۱۴۰۲، درخواس��ت خروج از كش��ور 
۷۵/ ۱۸درصد كاهش يافته و اين عدد در دندانپزشكان به ۱۹/۵ درصد 
رسيده اس��ت؛ يعني هزارو۴۰۰ نفر كمتر نسبت به سال قبل. « رئيس 
سازمان نظام پزشكي كشور اين كاهش را نش��انه اي از افزايش اميد و 
تغيير رويكرد دولت و وزارت بهداشت در مواجهه با چالش هاي حوزه 

سلامت عنوان كرد. 
چند روز پيش هم محمدرضا ظفرقندي، وزير بهداشت درمان و آموزش 
پزشكي در بيست و ششمين همايش آموزش پزشكي به نقل از سازمان 
نظام پزشكي به مسئله مهاجرت پزشكان پرداخت و با اشاره به مدركي 
كه نظام پزشكي براي مهاجرت پزشكان به خارج از كشور صادر مي كند، 
گفت: »اين مدرك در س��ال ۱۴۰۲ يك ش��يب صعودي ۶۰ درصدي 
داشته، اما از سال ۱۴۰۳ شيب معكوس ۱۸ درصدي داشته است. « از 

نگاه آقاي وزير فضاي صلح، آرامش و آموزش بسيار مهم است. 
حالا هم علي جعفريان مش��اور عالي وزير بهداش��ت از كاهش شيب 
مهاجرت پزش��كان مي گويد و تأكيد مي كند: » به نظر مي رسد شيب 
مهاجرت جامعه پزش��كي و اعضاي هيئت علمي در ماه هاي اخير  كند 

شده است.«
 اگرچه جعفريان معتقد است مهاجرت پزشكان هنوز مسئله اي جدي 

در كشور و نظام سلامت است. 
مشاور عالي وزير بهداش��ت با تأكيد بر اهميت توجه به اعضاي هيئت 
علمي و حل مشكلات آنها، ابراز اميدواري مي كند تا روز ۱۲ ارديبهشت 
و روز استاد، اخبار اميدوار كننده در مورد اعضاي هيئت دولت، منعكس 
شود، چراكه در حال حاضر مشكلات جدي در حوزه معيشتي، جذب 

هيئت علمي جوان و فعال و نگهداشت آنها داريم. 
اخبار كاهش مهاجرت پزش��كان اگرچه خبري مثبت و اميدوار كننده 
است، اما به نظر مي رسد براي مواجهه با اين خبر نبايد شتابزده عمل 
كرد. بدين معنا كه بايد دلايل اين روند كاهش��ي را به درستي بررسي 
كرده و براي حفظ چنين دس��تاوردي در همين مس��ير حركت كرد. 
بديهي است پزشكان و كادر درمان به عنوان سرمايه انساني متخصص 
براي جامعه بسيار ارزشمند هستند و مهاجرت آنها مي تواند به معني 
خروج سرمايه انساني و نيروي فني قلمداد شده و جامعه را با چالش هاي 
متعددي مواجه كند. به خصوص اينكه در شرايط كنوني كشور با كمبود 
پزشك از يك سو و توزيع ناعادلانه پزشكان در سطح كشور و حتي در 
سطح شهرها از سوي ديگر مواجه اس��ت. در كنار اينها نبايد فراموش 
كرد تغيير در روند هر پديده اي موضوعي نيس��ت كه به شكل دفعي و 
به يكباره رخ دهد، بلكه دس��تاورد فرآيندي است كه از قبل آغاز شده 
و خودش را در مقطع زماني خاصي نش��ان مي دهد. همچنان كه روند 
كاهشي مهاجرت پزشكان را كه در طول س��ال گذشته رخ داده است، 
لزوماً نمي توان دستاورد دولت چهاردهم دانست و نسبت دادن آن به 
دولت جديد ضرورتاً نيازمند تداوم اين روند است. با وجود اين، گذشته 
از اينكه بخواهيم مدال كاهشي شدن روند مهاجرت پزشكان را به گردن 
چه دولت يا گروهي بيندازيم، نكت��ه حائز اهميت در اين ميان حفظ و 
بهبود اين دس��تاورد است. بدين معنا كه لازم اس��ت با احصای دلايل 
كاهشي شدن روند مهاجرت پزشكان، اين روند كاهشي را تداوم بخشيد 
و از سوي ديگر براي بهبود اين وضعيت و كاهش و حتي توقف مهاجرت 

اين گروه برنامه ريزي داشت. 

وزير آموزش و پرورش عنوان كرد 
ساخت ۷ هزار مدرسه 

و برچيدن هزار مدرسه سنگي
وزير آم�وزش و پ�رورش گف�ت: نظام مس�ائل فض�ا و تجهيزات 
ب�ه تفكي�ك اس�تان و منطق�ه اس�تخراج و در چندي�ن بخ�ش 
دسته بندي ش�ده كه ش�امل مدارس كانكسي، س�نگي، مدارس 
با تراكم ب�الاي 3۵ نفر و پروژه ه�اي نيمه تمام مناطقي مي ش�ود 
كه س�رانه آموزش�ي زير س�ه متر دارند و مناطقي ك�ه فضاهاي 
آموزش�ي آنها زي�ر ميانگين فضاهاي آموزش�ي كش�ور اس�ت. 
عليرضا كاظمي تأكيد كرد: رويكرد توسعه فضاهاي آموزشي و كيفيت 
بخشي به آموزش از جمله آنها هستند. مسير اول زير ساخت مسير دوم 
است. مسير اول محروميت زدايي از فضاهاي آموزشي است كه در اين 
محور چند كار انجام شده است. نظام مسائل فضا و تجهيزات به تفكيك 
استان و منطقه استخراج و در ش��ش بخش دسته بندي شده است كه 
شامل مدارس كانكسي، سنگي، مدارس با تراكم بالاي ۳۵ نفر و چهارم 
پروژه هاي نيمه تمام، مناطقي كه سرانه آموزش��ي زير سه متر دارند 
و مناطقي كه فضاهاي آموزش��ي آنها زير ميانگين فضاهاي آموزشي 
كشور است.  وي افزود: اين برش در استان و در سطح منطقه نيز ديده 
شده اس��ت. به عبارتي اطلس وضعيت موجود و ظرفيت هاي منطقه، 
گروه هاي جهادي نيز مشخص ش��دند. بيش از ۵ هزار تيم براي انجام 
پروژه ها مشخص شده اند. همچنين يك اتاق رصد به صورت لحظه اي 
مس��ير عمليات را رصد و كنت��رل مي كند.  كاظمي با اش��اره به اينكه 
استانداران پاي كار اين نهضت هس��تند، گفت: الگوي عملي براي اين 
مهم نيز ترسيم شده است. در همين راستا تفاهمنامه اي با سردار سلامي 
براي ساخت ۷ هزار مدرسه و برچيدن هزار مدرسه سنگي با كمك ستاد 

اجرايي فرمان امام و ساير دستگاه ها منعقد شده است. 

تلنگري براي محافظت
 از محافظان حيات وحش

 در سكوت جنگل، جايي كه صداي پرندگان با نسيمي ملايم، درهم تنيده 
شده و عطر خاك باران خورده فضا را مطبوع كرده بود، چشمان مرد جوان، 
جاي لذت، غرق در نگراني بود. احساسي كه از سال ها قبل با چشمانش 
گره خورده بود. درست از زماني كه عش��ق به زمين و حيات وحش اين 
سرزمين او را به سمت محافظت از آن، سوق داده بود و هر روز در قامت 
نگهبان اين طبيعت زيبا، جاي جايش را قدم مي زد، تا مبادا گوشه اي از 
آن قرباني طمع و زياده خواهي شكارچيان شود؛ شكارچياني كه برق پول، 
چنان كورشان كرده و بي محابا به جان اين طبيعت زيبا و حيات وحش 
آن افتاده اند. كاظم مصدق خوب مي دانست نگاه دلسوزانه او، موي دماغ 
شكارچيان شده و آنها را به ستوه آورده است،  اما تنها چيزي كه برايش 
اهميت داشت، محافظت از طبيعت بود و بس. دست آخر نيز جانش را 
فداي عشقي كرد كه به ذره ذره حيات وحش سرزمينش داشت و شكار 
شكارچيان غيرمجازي شد كه سايه شان را با تير مي زدند. با اين تفاوت 
كه تير او، عشقش به محيط باني و طبيعت بود، اما تير شكارچياني كه با او 

گلاويز شدند، سرب داغي بود كه نفس مي گرفت و جان. 
كاظم مصدق بي شك قهرمان بود. براي تك تك درختان و حيوانات پارك 
ملي گلس��تان و حتي آنها كه با تفكري مش��ابه او هر روز در گوشه اي از 
طبيعت اين كشور، به دنبال محافظت از داشته هاي طبيعي و حيات وحش 
هستند. آنها كه تنها يك چيز برايشان اهميت دارد؛ تعهدي كه به جامعه 

دارند و اين تعهد برايشان تنها در يك حكم خلاصه نمي شود. 
كمتر كسي است كه نداند با وجود پرمخاطره بودن اين پست، محيط بانان، 
محافظان بي دفاع طبيعت با كمترين امكانات، بيشترين خطر را به جان 
مي خرند تا جنگل ها و حيات وحش از نابودي در امان بمانند، چراكه نبود 
تجهيزات استاندارد، وسايل نقليه نامناسب، كمبود نيرو، حقوق اندك و 
قوانين ناكافي، همه و همه، آنها را هر روز بيش از پيش در معرض خطر و 
تهديد قرار مي دهد. حال آنكه اين روزها، بحران هاي محيط زيستي يكي 
از دغدغه هاي اصلي جهان است، اما چرا با وجود اهميت شغل محافظان 
طبيعت و حيات وحش نبايد حمايت از آنها در اولويت قرار گيرد، سؤالي 

بي پاسخ است كه هيچ كس تا به امروز جوابي براي آن نداشته!
هرچند كه مس��ئله تنها در تجهيزات خلاصه نمي شود؛ بلكه به فقدان 
س��اختار قانوني حمايتي برمي گردد ك��ه امنيت اين قش��ر را به جاي 
تضمين، تهديد مي كند! متأسفانه ش��كارچيان غيرمجاز و متجاوزان 
به محيط زيس��ت، اغلب با احكام سبك مواجه مي ش��وند، در حالي كه 
محيط باناني كه از جان خود دفاع مي كنند، به راحتي گرفتار مشكلات 
حقوقي مي شوند! نابرابري كه نه تنها امنيت محيط بانان را تهديد مي كند، 
كه ضعف قانون در برخورد جدي با متخلفان و مخربان محيط زيستي را 
به رخ مي كشد. ضعف مشهودي كه شرايط را براي محيط بانان، سخت 

و سخت تر كرده است. 
در چنين شرايطي، در دستور كار قرار گرفتن اصلاح قوانين حمايتي و 
تجهيز محيط بانان بعد از شهادت كاظم مصدق توسط سازمان حفاظت 
محيط زيس��ت، روزنه اميدي اس��ت براي حل مش��كلاتي كه حافظان 
حيات وحش ساليان سال است با آن دست به گريبانند. ادعاي افزايش 
بودجه، تأمين تجهيزات پيش��رفته  و تدوين قوانين سختگيرانه تر براي 
مقابله با شكارچيان غيرمجاز و اقداماتي از اين دست اگرچه تنها در حد 
يك ادعا يا شايد پيشنهاد باشد، اما بي شك در صورت عملي شدن مي تواند 
مشكلات زيادي را از سد راه محيط  بانان بردارد. اميدواري به تغيير نگاه ها 
به اين حوزه و مشكلاتش زماني پررنگ تر مي شود كه در پي شهادت كاظم 
مصدق، در كمتر از ۲۴ ساعت از وقوع حادثه، خبر دستگيري دو مظنون به 
قتل اين محيط بان منتشر مي شود. اقدام سريعي كه مي تواند نشان از عزم 
جدي نيروهاي انتظامي و قضايي براي برخورد با متخلفان باشد. با وجود 
اين، اما  بعد از تكرار مكرر اتفاقات ناگواري كه طي سال ها براي محيط بانان 
رخ داده، انجام اين اقدامات مقطعي بدون شك نه بازدارنده است و نه كافي. 
در واقع بايد ساختار حمايتي محيط بانان به گونه اي تغيير كند كه ديگر 

شاهد تكرار چنين فجايعي نباشيم. 
آنچه امروز لازم اس��ت، نه تنها اصلاح قوانين، بلكه تغيير نگرش جامعه 
نسبت به محيط بانان است. حفاظت از طبيعت بدون حمايت از كساني 
كه جانشان را وقف آن كرده اند، ممكن نيست. تنها با تقويت قوانين، بهبود 
ش��رايط كاري، آموزش هاي تخصصي و تأمين تجهيزات لازم، مي توان 
انتظار داش��ت كه اين گروه فداكار بتوانند نقش خ��ود را در حفاظت از 
طبيعت ايفا كنند. شهادت كاظم مصدق نبايد تنها يك خبر تلخ باشد كه 
فراموش شود؛ بايد نقطه آغازي باشد براي يك تغيير جدي.  حفاظت از 
محيط بانان همان قدر كه حفاظت از جنگل ها و حيات وحش اهميت دارد، 
بايد در دستور كار جامعه و مسئولان قرار گيرد. اين تنها يك وظيفه دولتي 

نيست، بلكه مسئوليت جمعي ما در قبال آينده است. 
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